
كارگردان س��ريال انيميش��ن »مجلس آيينه« 
از آغاز توليد س��ه قس��مت از فيلمنامه اين كار با 
عناويني چون ضامن آهو، ش��رح رش��ادت هاي 
حضرت علي اكبر)ع( و داس��تان مسلم خبر داد. 
مه��دي آقاجاني كارگردان س��ريال انيميش��ن 
»مجلس آيينه« درب��اره توليد اين كار گفت: اين 
سريال يك مجموعه 52 قس��متي است كه كل 
زمان آن 20 دقيقه خواهد بود. وي در ادامه افزود: 
ايده داستان هاي اين سريال از مراسم شبيه خواني 
گرفته ش��ده است و براي س��اخت آن از مجموع 
فرهنگ هاي ايراني و اس��امي وام گرفته ايم. در 
واقع آنچه در ش��بيه خواني و مث��اً نمايش هاي 
قهوه خان��ه اي موج��ود اس��ت در داس��تان ها و 
فضاسازي هاي كل سريال گنجانده شده است و 
صرفاً به واقعه عاشورا يا تعزيه نمي پردازيم. آقاجاني 
»مجلس آيينه« را داراي راوي دانسته و بيان كرد: 
مجموع داستان هاي اين سريال توسط يك راوي 
به اسم مرشد يا معين البكاء تعريف مي شود و اين 

راوي به عنوان داناي كل، قصه را روايت مي كند.

عضو هيئت تجديدنظر رس��يدگي ب��ه تخلفات 
ناش��ران گفت: بررس ه��اي اداره كتاب گزارش 
كرده اند در ساليان گذشته نزديك به ۱00 مورد 
بوده كه مورد تأيي��د اداره كتاب ق��رار نگرفته و 
گزارش ش��ده اس��ت يعني ناش��ر اصرار بر ارائه 
كتاب هايي كرده كه با موازي��ن و ضوابط قانوني 

مغايرت داشته است.
احسان قاضي زاده هاشمي گفت: در زمان تصدي 
آقاي حسيني در وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي 
دو هيئت بدوي رس��يدگي به تخلفات ناشران و 
هيئت تجديدنظر رس��يدگي به تخلفات ناشران 
فعال بود. بن��ده عضو هيئت تجدي��د نظر دولت 

دهم بودم.
وي ادامه داد: در اواخر دوره هيئت بحث اعتراض 
مدير نش��ر چش��مه به هيئت بدوي مطرح شد 
و در ادام��ه در هيئت تجديد نظ��ر رأي تعطيلي 
فعاليت هاي نشر چش��مه مورد تأييد قرار گرفت 
اما در اين اواخر رأي هيئ��ت تجديد نظر با روي 
كار آمدن آقاي جنتي و با نظر وي به نشر چشمه 

اباغ نشد.
عضو هيئ��ت تجديد نظر رس��يدگي به تخلفات 
ناشران درباره روند فعاليت اين ناشر متخلف بيان 
كرد: رأي هيئت بدوي بر تعليق ناشر بود اما پس 
از اعتراض ناشر به رأي و رسيدگي در تجديدنظر، 

موضوع لغو پروانه نشر چشمه به تصويب رسيد.
وي در اين راستا كه نشر چشمه چرا تعليق شد، 
گفت: در ضوابط نش��ر ماده ۱5 وج��ود دارد كه 
مصوب ش��وراي عالي انقاب فرهنگي است. بر 
مبناي آن ناشر وقتي كتاب خود را تحويل اداره 
كتاب بدهد مسئول محتواي آن اثر است، چون 
بررس��ان اداره كتاب گزارش كرده اند در ساليان 
گذشته نزديك به ۱00 مورد بوده كه مورد تأييد 
اداره كتاب قرار نگرفته و گزارش شده است يعني 
ناشر اصرار بر ارائه كتاب هايي كرده كه با موازين و 

ضوابط قانوني مغايرت داشته است.

   معصومه طاهري
ژوليان پليسيه )ياسين علي( از اهالي كشور فرانسه است 
كه در 19 سالگي به دين اسلام گرويد و مسلمان شد. دكتر 
ياسين علي آشنايي قديمي با ايران دارد؛ مخصوصا  به 
انقلاب و رهب�ران آن خيلي 
ارادتمند است. تخصص او در 
زمينه اقتصاد، مديريت مالي و 
حقوق بين الملل و نفت است. 
او فوق ليسانس اقتصاد انرژي 
و دكت�راي اقتصاد اس�لامي 
دارد. در ح�ال حاضر هم در 
دانشگاه علوم اقتصادي، براي دوره ليسانس، مباني فقهي 
اقتصاد اس�لامي و در دانش�گاه تهران، اقتصاد فرانسه 
تدريس مي كند. از انجمن اسلامي شهيد ادواردو آنيلي 
كه امكان اي�ن گفت وگو را فراهم كرد تش�كر مي كنيم.
چه چيز اسلام براي شما جذابيت داشت كه به 

آن گرايش پيدا كرديد؟
در كشور من زمينه گرايش به اسام زياد وجود ندارد اكثر 
مس��لمانان فرانسه، مهاجرين كش��ورهاي مسلمان نشين 
هس��تند ولي من اين فرصت را داشتم تا به واسطه مادرم با 
اسام آشنا شوم، چون مادرم با تحقيق و مطالعه مسلمان 
ش��ده بود؛ اين زمينه را هم در من به وجود آورد؛ البته همه 
چيز برايم مرحله به مرحله بود. ابتدا فقط به رفتارهاي مادرم 
دقت مي كردم؛ بعد متوجه شدم دارم قرآن مي خوانم و حالا 
كه به بلوغ ديني رسيده ام احساس مي كنم اين توفيق خدا 
بود كه به تدريج برايم پيش مي آمد و اين زيبايي اسام است 
كه خدا راه را به انسان نشان مي دهد؛ بعد از آن، برخورد خوب 
و با اخاق هم دانشگاهي هاي ايراني و شيعه ام مرا بيشتر به 
اسام و تشيع مجذوب كرد نهايتاً خواستم بيشتر در مورد 
اهل بيت)ع( و پيامبراسام)ص( بدانم، به همين خاطرشروع 
به مطالعه و تحقيق در مورد ايش��ان كردم و عشق شيعه و 

تشيع در دلم نشست.
از نظ�ر ش�ما حاكمي�ت جامعه اس�لامي چه 
مش�خصه خاصي دارد كه آن را از نظام غربي 

متمايز كرده است؟
در اسام هدف اين است كه يك جامعه اسامي درسطوح 
مختلف آن درست شود. از حاكميت تا مردم و اشتراك برسر 
اين چيزها خيلي براي من ارزشمند است. خط واحد و نشانه 
نماياني از توحيد در سطوح مختلف جامعه اسامي وجود 
دارد و اين چيز كمي نيست؛ مخصوصاً براي كسي كه ارتباط 
اجتماعي برايش مهم باش��د. كس��اني كه در غرب زندگي 
مي كنند، هرچند مسلمان هاي خوب و معتقدي هم باشند، 
واجب و حرام را هم مراعات كنند ولي شايد جامعه برايشان 
اين قدر اهميت نداشته باشد مي گويند ما زندگي خودمان را 
داريم و كاري هم به كسي ندارند بله، خيلي ها در غرب براي 
مسلمان ها احترام قائلند و حريم خصوصي ما برايشان محترم 
اس��ت. اگرچه درباره همين هم حرف هس��ت ولي كساني 
كه اين ش��رايط را قبول مي كنند وضعي��ت ضعيفي دارند 
به خصوص كسي كه از يك كشور اسامي به اروپا مهاجرت 
مي كند. درست است كه مسلمان هايي آنجا هستند، مسجد 
هم دارند، ولي تفاوت اصلي از اينجا ناشي مي شود كه درغرب، 

در حاكميت جامعه اسامي وجود ندارد.

چه تفاوتي بين مسيحيت و تشيع ديديد؟
در دين مسيحيت، پاپ فردي عادي  است كه مردم مسيحي 
او را معصوم مي دانن��د و هرچه بگويد باي��د گوش بكنند، 
درحالي كه اصاً اين طور نيست و اين خدا ترسي در ميان 
مس��يحيان وجود ندارد ولي معصومين در مكتب تش��يع 
بهترين بندگان خدا هس��تند و معصومند كه سيره آنها و 
آشنايي با ايشان زندگي انس��ان را متحول مي كند. همين 

عامل در جذب من به اسام بيشتر مؤثر بود.
بعد از تش�رف به اس�لام واكنش اطرافيانتان 

چطور بود؟
البته اطرافيانم هميشه سعي مي كنند به اشكال مختلفي من 
را آزار بدهند و با تحقير و تمسخر، دين مرا به سُخره بگيرند 
اين خيلي سخت است كه آنها حقيقت را نمي دانند و درك 
نمي كنند. به عنوان مثال در فرانسه سام عليكم ما مسلمانان 
را به سخره مي گيرند؛ البته مشكات زندگي و فعاليت يك 
خارجي س��اكن در ايران به فراگيري زبان و ارتباط كامي 
مربوط نيست بلكه بيشتر ناشي از لحاظ نشدن جايگاه قانوني 

و اجتماعي براي اوست.
به عنوان يك شخصيت دانشگاهي بعد از تشرف 

به اسلام با مشكلي مواجه نشديد؟
وقتي در دانشگاه بودم در گروه تحقيقاتي جلسه اي داشتيم 
و صحبت مي كرديم فرصتي پيش آمد تا بگويم مس��لمان 
هستم. آن وقت يكي از آقايان كه تحصيات و موقعيت بالايي 
هم در دانشگاه داشت جلوي همه گفت: »تو ديوانه شدي!« 
متأسفانه مش��كل بدي داريم و نگاه ها نسبت به مسلمانان 

درغرب خوب نيست.
با توجه به اينكه در دانشگاه علامه طباطبايي 

تدريس مي كنيد با مشكلي همراه نبوده ايد؟
امروز دنيا و تمدن تاريخ به صورت چشمگيري درحال تغيير 
است. به نظرم اول بايد ديوار بسته ذهنيت ها را فرو ريخت 
بعد شروع به كار كرد و اين يك كار اصولي مي خواهد. من 
وقتي با دانش��جويانم صحبت مي كنم فكر نمي كنم خوب 
هست يا بد زيرا هركدام شخصيت جداگانه اي دارند و دين 
اسام با اين ش��خصيت ها كار دارد. من سعي مي كنم روي 

اين  مس��ائل تمركز داشته باش��م نه فرديت شان پس اصاً 
برايم مهم نيست چه عكس العملي نشان داده مي شود؛ البته 
بگويم خوشبختانه با دانشجويانم در دانشگاه هيچ مشكلي 

ندارم تنها رفع سؤالات و ابهامات آنهاست.
نظرت�ان درباره ش�خصيت ام�ام خميني)ره( 

چيست؟
من از يك خانواده فرهنگي و اهل مطالعه هستم كه از بچگي 
با كتاب بزرگ شدم. از همان دوران وقتي عكس حضرت امام 
را مي ديدم خيلي خوشم مي آمد و درباره او كنجكاو بودم تا 
بيشتر بدانم. ش��خصيت امام جاذبه اي خاص داشت؛ برايم 
 مثل اين بود كه شخصيتي تاريخي از دل تورات بيرون آمده 
است. امروز در نظام ليبرال، مسئولان و حاكمان از همه مردم 
بي مسئوليت تر هستند و من از ابتدا آنها را دوست نداشته ام 
اما عكس امام جديت و جذبه خاصي داشت و او در كارهايش 

هم همين طور بود ظاهرسازي نمي كرد.
در زمينه اقامت در ايران مشكلي نداشتيد؟

نه تنها اقامت، بلكه در زمينه مج��وز كار كه لازمه زندگي و 
تاش است مش��كات زيادي وجود دارد؛ البته شرايط هر 
امكان شغلي نيز با ديگري متفاوت است ولي امكان آن در 

ايران بسيار محدود يا حتي غيرممكن است.
چرا به ايران آمديد؟

مسلمان شده بودم و اينجا را دوست داشتم.
باتوجه به ش�ناختي كه از ايران داريد نظرتان 

درباره آزادي بيان درايران چيست ؟
دامنه آزادي بيان به شرايط اجتماعي و پختگي يك جامعه 
بس��تگي دارد. به  هر حال آزادي بيان مطلق در هيچ جاي 
دنيا نيست و اصاً بودنش، به صورت مطلق، مطلوب نيست. 
منتها در حد معقولش آزادي بيان شيريني خودش را دارد و 
به مردم حس عزت و استقال فكري مي بخشد؛ چيزي كه 
در ايران وجود دارد. گاهي برخي رسانه ها از اينجا كه معيار 
سنجيده اي را براي قضاوت در اين امور مشخص نكرده اند با 
اين موضوع به  صورت كودكانه و تبليغاتي برخورد مي كنند؛ 
در حالي  كه فرهنگ بومي اعتقاد مردم و زمينه هاي اجتماعي 

در تعريف دامنه آزادي بيان مؤثرند.

قائم مقام مؤسس�ه فرهنگي پيام آزادگان گفت: 
قراردادي جهت تهيه دانشنامه آزادگان از سوي 
مؤسسه فرهنگي پيام آزادگان با بنياد دانشنامه 
نويس�ي ايران تنظيم شده اس�ت و نگارش آن بر 
اس�اس اس�تانداردهاي دانش�نامه هاي حرفه اي 

بين المللي انجام مي شود.
فريبرز خوب نژاد اف��زود: نگارش آن كام��اً حرفه اي بر 
اساس اس��تانداردهاي تدوين دانش��نامه هاي حرفه اي 
بين المللي و توسط اساتيد و اعضاي هيئت علمي انجام 
مي شود. طي جلسات متعددي كه اين اساتيد مي گذارند، 
س��رفصل ها و درآمدها مشخص مي ش��وند و طبق آن 
تحقيقات جداگانه خواهند داش��ت ت��ا در نهايت اصل 

مطلب در مورد هر موضوعي در دو صفحه تنظيم شود. 
پيشتر يك بار قرارداد نوشته شده بود اما به دلايل مختلف 
كار راكد ماند. اين دانش��نامه يك كار مش��ترك با بنياد 
دانشنامه نويسي با رياست دكتر منوچهر اكبري است كه 
طبق قراردادي كه اخيراً تنظيم شد پيش بيني شده تا دو 

سال آينده به اتمام برسد.
خوب نژاد با اش��اره به اينكه بحث اسارت و آزادگي در نبود 
مطلق امكانات ش��كل گرفته اس��ت، گفت: در ش��رايطي 
كه داخل اردوگاه هاي ع��راق خودكار و كاغ��ذ و امكانات 
ثبت وقايع وجود نداش��ته اس��ت، تمام وقايع به جا مانده 
از اسارت توسط خود آزادگان به ما رسيده. بعد از گذشت 
ساليان متمادي از جنگ و بازگش��ت آزادگان به كشور و 
با فوت اين عزيزان ديگر چيزي از فرهن��گ آزادگي باقي 
نمي ماند. به همين دليل نياز تهيه چنين دانش��نامه اي با 
نگاهي كارشناسي احساس مي ش��ود. قائم مقام مؤسسه 
فرهنگي پيام آزادگان در ادامه تصريح كرد: اين دانشنامه از 
بخش هاي مختلفي همچون مديريت در اسارت، مقاومت در 
اسارت، بهداشت و درمان در اسارت، سازماندهي در اسارت، 
شهداي شاخص اسارت و اردوگاه هاي مختلف عراق تشكيل 
خواهد شد و مباحثي كه مي تواند يك برنامه يا نقشه راهي 

براي اتفاقات بعدي باشد را منعكس مي كند.

|6| روزنامه جوان |  شماره 4123 مح��رم  1435   27   | آذر  1392    10 يك ش��نبه 

امام را شخصيتي ديدم كه از دل تورات برآمده بود

اتمام تدوين »دانشنامه آزادگان« تا دو سال آينده

دكتر ژوليان پليسيه، تازه مسلمان فرانسوي:

فريبرز خوب نژاد خبر داد

در حاشيه برنامه »شب آسماني« و پاسخ به شبهات وهابيت

محس�ن پرويز با اشاره به س�خنان رئيس جمهور 
درباره رفع ممنوعيت از نويسندگان ممنوع القلم، 
گفت: تاكنون درباره نويسندگان ممنوع القلم در 

وزارت ارشاد نشنيده ام. 
معاون فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي در دولت 
محمود احمدي ن��ژاد، درباره گزارش ۱00 روزه حس��ن 
روحاني در حوزه فرهنگ گفت: در حوزه اقدامات دولت در 
حوزه فرهنگ به طور مشخص در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامي، اساس انتخاب مديران جديد در بيشتر حوزه ها 
ساختاري درست داشته است. منظورم از ساختار درست 
اين است كه افرادي انتخاب شده اند كه خارج از اين حوزه 
نيستند و در معاونت ها افراد بي ربط انتخاب نشده اند اما 

درخصوص حرف هايي كه گاه مطرح مي شود، بايد گفت 
گاه مسائلي مطرح مي شود كه خوب است طرح نشود. او در 
ادامه اظهار كرد: نكته اي كه هم در سخنان رئيس جمهور و 
هم در گزارش ارائه  شده وجود داشت، درباره نويسندگان 
ممنوع القلم بود. در دوره اي كه من در وزارت ارش��اد كار 
مي كردم، چيزي به نام نويس��نده ممنوع القلم نداشتيم 
كه ليستي در اين زمينه باشد كه وزير يا معاون وزير گفته 
باشند اين افراد ممنوع القلم هستند. اگر هم در دولت دهم 
اين اتفاق افتاده باشد، باز هم از چشم ما دور مانده است 
و ما در اين زمينه چيزي نشنيده ايم. اساس كار در حوزه 
فرهنگ معطوف به اثر بود نه پديدآورنده و من نمي دانم آيا 

چنين اتفاقي افتاده است يا نه؟
پرويز همچنين تأكيد كرد: نگاه كان آقاي رئيس جمهور 
در ديدگاه اهالي فرهنگ هم وجود دارد اما ممكن اس��ت 
در دوره هايي بد اجرا ش��ده باشد، وگرنه همه معتقدند كار 
فرهنگي بايد برعهده اهالي فرهنگ باش��د ام��ا گاه اتفاق 
نامباركي مي افتد و آن اين است كه برخي آن تعريفي كه از 
حوزه بخش خصوصي و دولتي دارند، اشكال پيدا مي كند. 
در همه حوزه ها تأكيد مقام معظم رهبري هم همين است 
كه سعي كنيم از توان بخش خصوصي كمك بگيريم و بخش 

دولتي به عنوان رقيب بخش خصوصي محسوب نشود.

نشنيده ام نويسنده ممنوع القلم داشته باشيم
محسن پرويز:

 اداره كتاب ۱۰۰ مورد تخلف 
از نشر چشمه ارائه كرد

   اسماء معتمدي
برنامه  »شب آس��ماني« ش��نبه تا سه شنبه، 
س��اعت 2۱:30، از ش��بكه ق��رآن و مع��ارف 
سيما پخش مي ش��ود؛ برنامه اي كه با حضور 
كارشناس��ان و متخصصان، به مسائل ديني 
مي پردازد و چند ش��بي موضوع آن در مورد 
شبهات وهابيت نسبت به قيام امام حسين)ع( 
و واقعه عاشورا بود كه با استقبال خوبي از سوي 
مخاطبان شيعه و سني مواجه گرديد؛ آنچه ما 
را واداشت تا اين سطور را بنويسيم ديرهنگام 
پرداختن به موضوع پاس��خ به شبهات است؛ 
چراكه چه بخواهيم و چه نخواهيم در دوره اي 
زندگي مي كنيم كه اف��راد زير باران اطاعات 
درست و غلط فضاي مجازي هستند؛  از سويي 
فرقه ضال��ه وهابيت به دلي��ل حمايت مالي و 
معنوي كه از طرف عربس��تان و اربابان غرب 
خود مي شود در فضاي رسانه اي تيشه به دست 
گرفته و به ريشه اسام مي زند. بنابراين اگر اين 
دست برنامه ها پخش نشود يا پخشي ضعيف و 
موقتي داشته باشند، شبكه هاي معاند انگليسي 
و امريكايي كه حضرت آقا هم درمورد آنها قباً 
هشدار داده اند، مثل »سام« و »اهل بيت« و... 
روي كار مي آيند و با نام پاس��خ به شبهات در 
جهت معكوس فعال مي شوند كه اين به ضرر 
اسام اس��ت زيرا ما با كم كاري به آنها فرصت 
حضور و بروز مي دهيم و چون مخاطب مذهبي 
ما از طريق رس��انه كمك مي خواهد تا جواب 
شبهات اين دشمنان را بدهد و نمي داند چگونه 
عمل كند، سراغ چنين منابع غلطي مي رود. 
در اين رابطه از ش��بكه قرآن و معارف س��يما 
انتظار بيشتري مي رود تا به چنين موضوعاتي 
بپردازد؛ به خصوص آنكه چند س��الي اس��ت 
معضل تبليغات وهابيت و شبهه افكني هاي آنها 
با حمايت حاميان تروريست هاي وهابي سوري 
اكنون در مرزهاي كشورمان شدت يافته است 
كه البته در راس��تاي اهداف استعماري غرب 
عمل مي كنن��د و اين موض��وع هيچ ربطي به 
اهل تس��نن ندارد. لذا طبيعتاً با توجه به غلبه 

رس��انه هاي تصويري، زمان اكتفاي صرف به 
كتاب و جزوه و سخنراني هاي محدود سازماني 
گذشته اس��ت؛ هرچند اين فعاليت ها هم در 
جايگاه خود لازم و مهم هستند اما اغلب جامعه 
با رسانه فراگيري چون تلويزيون انس دارند و 
همين است كه شبكه هاي ماهواره اي را فعال تر 
كرده است.نكته جالب توجه در برنامه »شب 
آس��ماني« اين اس��ت كه به دليل پاسخ هاي 
مس��تدل كارشناس��ان به ش��بهات وهابيون 
درباره قيام امام حسين)ع( شبكه هاي وابسته 
به اين فرقه ضال��ه از جمله پاي��گاه اينترنتي 
»كلمه« واكنش تندي نشان داده اند. )مركز 
اصلي اين شبكه وهابي در انگليس است( زيرا 
بسياري از اهل تسنن با برنامه تماس داشته اند 
و از شيعيان خواس��ته اند تا آنها را از وهابيون 
جدا بدانند و اع��ام برائت از اي��ن فرقه ضاله 
كرده اند اين در حالي اس��ت كه مدير ش��بكه 
قرآن هم پيش از اين اعام ك��رده بود بارها از 
برنامه سازان س��ايت هاي وهابي خواسته ايم 
براي مناظره زنده تلويزيوني، كارشناسان خود 
را معرفي كنند اما آنان از اين كار طفره مي روند.  
 البته اين كه تاكنون صدا و س��يما به اين امور 
نمي پرداخت دلايل مختلفي داشت از جمله 
آنكه هدف از تشكيل فرقه وهابيت،  تفرقه ميان 
مسلمانان شيعه و سني از سوي استعمارگران 
و صهيونيست ها بوده چنانچه در تاريخ تشكيل 
آنها حضور اين دو دست را به وضوح مي توان 
ديد و حتي يك بار هم مش��اهده نش��ده كه 
وهابيون ضداش��غالگران قدس اقدامي انجام 
دهند،  بلكه از متحدان هميشگي آنها هستند 
و از آنجا ك��ه مردم عادي از تف��اوت اين فرقه 
ضاله با برادران اهل سنت بي خبرند،  تلويزيون 
نمي خواست به اين موضوع بپردازد تا ناخواسته 
و نادانسته در تله تفرقه گرفتار نشويم  اما حالا 
كه آگاهي هاي عمومي نسبت به اين فرقه ضاله 
بيشتر شده و البته ش��بهات آنها هم افزايش 
يافته حضور صدا و سيما با كمك علماي اهل 

سنت در اين مسير مهم و الزامي است.

   سحر داوودي
در مراسم بزرگداشت استاد ترابيان، موزيسين 
مشهور سنتي كش��ورمان ايش��ان از وضعيت 
موس��يقي كش��ور گايه داش��ت و گفت: »اگر 
بخواهد به همين شكل پيش برود كم كم ذائقه و 
سليقه مردم پيرامون موسيقي عوض خواهد شد 
و موسيقي سنتي كمرنگ تر از گذشته مي گردد.« 
حرف هاي اين استاد پيشكسوت موسيقي كاماً 
درست بود متأسفانه شكوه و عظمت موسيقي 
س��نتي در دهه 70 و اوايل دهه 80 سال هاست 
فروريخته و كم افول ش��ده است؛  چنانچه حتي 
بعضي از خواننده هاي سنتي به پاپ خواني روي 
آورده اند و حاشيه هاي اين هنر سنتي موسيقيايي 
گاه بيشتر از متن آن جلوه گري دارد؛ در حالي  كه 
جوانان كمتر رغبتي به اين سبك موسيقي نشان 
مي دهند. موسيقي سنتي اگر براي جوانان و نسل 
كنوني تعريف نشود عمر زيادي نخواهد داشت 
چراكه اين جوانان و نس��ل كنوني هستند كه با 
صرف هزينه و وقت ب��راي هنر، چرخ دنده هاي 
هنر س��نتي و قديمي را مي چرخانن��د و باعث 
انتقال به نس��ل بعدي مي شوند. يك اصل مهم 
فرهنگي و تاريخ��ي كه نه تنه��ا در ايران بلكه 
درتمام دنيا قابل اجراس��ت، هميشه اين گروه 
پيشگامان انتقال مفاهيم و مباني به نسل هاي 
بعدي بوده اند  اما متأس��فانه رابطه اغلب اهالي 
موسيقي س��نتي و اس��تادان نه تنها با جوانان 
خوب نيست و براي جذب آنها كاري نكرده اند و 
جوانان اين نوع سبك موسيقي را به دليل عدم 
شناخت و احساس سنخيت با آن پس مي زنند 
بلكه آنها با رسانه ها هم رابطه و برخورد خوبي 
ندارند و بين خود و آنها فاصله ايجاد كرده اند؛ در 
صورتي كه امروز با تعدد و تنوع رسانه ها مخاطبان 
مشكل پسند شده اند و با توجه به ذائقه هايشان 
به گروه هاي مختلف تقسيم شده اند و رسانه هاي 

خاص خود را دارند اما متأسفانه فعالان موسيقي 
سنتي با غرور دهه 70، خود را حفظ كرده اند؛ 
غروري كه تيشه به ريش��ه اين موسيقي كهن 
خواهد زد. در صورتي كه اولين درس استادان در 
مكتب هنر ايراني- اسامي مردم داري است آن 
هم هنري كه با عرفان اسامي درآميخته براي 
همين هم آرامش بخش است و روح و روان هر 
ش��نونده را جا مي دهد و متأسفانه همين نوع 
تنگ نظري ها و محدوديت هاي ارتباطي، نقطه 
ضعفي شده كه اين هنر زيبا و تأثيرگذار را جهاني 
نكرده است. به ياد دارم مرحوم استاد همايون 
خرم در روزهاي آخر حياتشان با اينكه حال و روز 
خوشي نداشت و در بستر بيماري بود اما وقتي با 
او تماس مي گرفتيم به  گونه اي مهربان و پدرانه با 
ما صحبت مي كرد كه شيفته مرامش مي شديم 
و دوست داشتيم بيشتر با او هم صحبت باشيم.  
اي كاش استادان موسيقي سنتي در كنار صدا 
و نواي خ��وب اين منش ه��ا را ترويج مي دادند 
اميدواريم ساير اس��تادان و پيشكسوتان وادي 
هنرموس��يقي س��نتي دايره نگاه و كارخود را 
وس��يع تر كنند و نگذارند چراغ اين هنر زيباي 
ايراني محدود و كم افول بماند زيرا مسلماً دراين 
بازار تنگاتنگ رقابت رس��انه اي برگزاري چند 
كنسرت در كشور و عدم دستيابي به تجربيات 
و ديدگاه آنها عاملي براي نشر موسيقي سنتي 
نخواهد بود و ش��ايد اين روزها رمز توفيق گروه 
موسيقي سنتي »رس��تاك« در مردمي بودن 
آنها باشد كه بين خود و ديگران و رسانه ها حصار 
نكشيده اند؛ هرچند نقدهايي هم بر نوع عملكرد و 
نحوه فعاليت  اين گروه هنري سنتي خوان داريم 
اما در هر حال رستاكي ها توانسته اند ديوارها و 
حصارهاي اطراف خود را با مخاطبان و رسانه ها 
فرو بريزند و زيبايي هنرموس��يقي سنتي را به 

منصه ظهور بگذارند.

شب آ سماني، برنامه اي كه درخشيد

غرور، پاشنه آشيل موسيقي سنتي شده است؟!

انتشار رمان ابراهيمي  به دانماركي
آژان��س ادب��ي غ��زال 
امتي��از ترجم��ه كتاب 
»ب��ار ديگر ش��هري كه 
دوست مي داشتم« نادر 
ابراهيم��ي را ب��ه يكي از 
ناشران دانماركي واگذار 

كرده است.
 اين كتاب پس از ترجمه به زبان دانماركي وارد بازار 
كشورهاي اسكانديناوي مي ش��ود. آژانس ادبي غزال 
  »Susanna Zevi«قرار است با همكاري آژانس ادبي
در ايتاليا به مدت شش ماه اثر پرمخاطب ايراني اعم از 
»كيمياخاتون« سعيده قدس، »دوباره هرگز« مهوش 
اغتفاري، »رگ سرخي به تن بوم« مليحه صباغيان، 
»خاله  بازي« بلقيس سليماني، »گراند هتل« مهناز 
جواهري و »خط تيره آيلين« ماه  منير كه باس��ي را 
براي ترجمه ب��ه زبان هاي ايتاليايي و فرانس��وي به 

ناشران معرفي كند. 

بازگشايي تالار مولوي
مدير تالار مول��وي با تأييد 
اينكه هن��وز مبل��غ كامل 
درخواس��تي ب��راي تأمين 
مخارج نوسازي و بهسازي 
بخش هاي مختلف اين تالار 
به مديريت آن ارائه نشده، از 
بازگشايي اين سالن از امروز 
)۱0 آذر ماه( خبر داد. س��عيد اس��دي گفت: تالار مولوي 
به عنوان تنها س��الن تخصصي نمايش هاي دانشجويي و 
دانشگاهي يكي از مهم ترين و كاربردي ترين تماشاخانه هاي 
نمايشي كش��ور به ش��مار مي رود و هر روز تعطيلي آن به 
بهاي صبر و معطلي بيشتر دانشجوياني منتج مي شود كه 
چشم اميد خود را به سالن اجراي تئاتري خود دوخته اند. 
تالار مولوي كه به دليل ويژگي هاي منحصر به فرد خود از 
مهم ترين محيط هاي ميزبان اجراي عمومي آثار تئاتري 
كشور به شمار مي رود، از سال گذشته به دليل مشكات 

فني و آسيب هاي موجود در سيستم برق، بسته شد.

»آرايش غليظ« كليد خورد
فيلم سينمايي »آرايش 
غليظ« ب��ه كارگرداني 
حميد نعمت الله جمعه 
8 آذر كليد خورد. حميد 
نعمت الله كه از آخرين 
س��اخته س��ينمايي او 
»بي پولي« پنج س��الي 
مي گذرد، فيلمنامه »آرايش غلي��ظ« را با همراهي 
هادي مقدم دوست نوشته است. وي شهريورماه از 
ارسال فيلمنامه به وزارت ارشاد براي دريافت پروانه 
ساخت خبر داده و اعام كرده بود فيلمبرداري اين 
اثر طي 50 جلسه در چند شهر مختلف و تهران انجام 
مي شود و نقش هاي اصلي يك زن و يك مرد جوان 
هستند. فيلمبرداري »آرايش غليظ« در تهران آغاز 
شده و در جنوب و غرب كش��ور ادامه پيدا مي كند. 
طناز طباطباي��ي، حامد بهداد و حبي��ب رضايي از 

جمله بازيگران اين فيلم هستند.

88498436سرويس فرهنگي

ساخت انيميشن »مجلس آيينه« 
با داستان ضامن آهو


